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خانمانسوز
مانند
قاچاق!

اشاره:
مدیرعامل وان بای وان، تأمین مواد اولیه به دلیل تحریم ها را یکی از بزرگ ترین مشکلات تولیدکنندگان 
می داند و در ادامه می گوید: برندهای بزرگ اعم از زارا، اچ اند ام و ... ، محصولات خود را برای عرضه 
در ده ها هزار شعبه عرضه می کنند و برای عقب نماندن از روند مد، قطعاً تمام کالاهای فروش نرفته 
را جمع آوری و محصولات جدید را جایگزین می کنند اما با توجه به سرمایه  گذاری های کلان جهت 
تولید کالاهای مذکور، به شیوه های مختلف آنها را از دور خارج می کنند به این ترتیب دوباره قاچاق 
شکل می گیرد. تولیدکننده می ماند و تبعات کرونا و هجوم پوشاک قاچاق! و فکر نمی کنم دیگر مجالی 

برای نفس کشیدن پیدا کند.«
به گفته عظیمی، شاهد فرا رسیدن بهترین زمان برای صادرات هستیم اما صادرات به کجا؟! وقتی 

امکان گشایش اعتبار وجود ندارد، می توان توقع صادرات را داشته باشیم؟«
وی، قاچاق را از هر نوع و هر شکل، خانمان سوز قلمداد می کند و برای بعضی ها، جذابیت و سودهای 
کلان قاچاق به اندازه ای برایشان لذت بخش است که حتی با دلار 26-27 هزار تومانی نیز حاضرند 
کانتینرهای متعدد انواع پوشاک زنانه، مردانه، بچه گانه، جین و ... را کیلویی 2-3 دلار از طریق دوبی و 

شارجه حمل و به بازار ایران سرازیر کنند.«

دیدگاه

صنعت  فعلی  شرایط  درمورد  شما  دیدگاه 
پوشاک چیست؟ و مهم ترین معضلی که این 

صنعت با آن روبروست چیست؟ 
اما  با معضلات بسیاری روبروست  صنعت پوشاک 
تأمین مواد اولیه به دلیل تحریم ها یکی از بزرگ ترین 
از  فارغ  می آید  شمار  به  تولیدکنندگان  مشکلات 
این موضوع که نرخ ارز یا نحوه ورود مواد اولیه به 
کشور چگونه است که آنها هم داستان های خاص 
خود را دارند! اغلب کشورها که در ظاهر مشکلی با 
حاضر  عمل  در  ندارند  ایران  اقتصادی  تحریم های 
به عقد قرارداد با مشتریان ایرانی )علی رغم کسب 

سودهای بالا( نیستند. 
وجود  با  که  کنم  اشاره  باید  هم  موضوع  این  به 
از  برآمده  صنعتی  و  اقتصادی  دشواری های  تمام 
همکاران  از  بسیاری  پویایی  و  رشد  شاهد  تحریم ، 
و تولیدکنندگان پوشاک هستیم اما مشکل تهیه و 
تأمین مواد اولیه همواره بوده و هست چون هیچ گاه 
نمی توانیم صفر تا صد یک محصول را در کشورمان 

تولید کنیم. 
مشکل بزرگ بعدی، افزایش چندبرابری قیمت مواد 
اولیه است. برای مثال تا پیش از افزایش نرخ دلار، 
قیمت نخ دوخت پوشاک حدود 2 تا 4 هزار تومان 
بود اما امروز به16-17 هزار تومان )و حتی در برخی 
موارد بیشتر( رسیده است ضمن این که به سختی هم 
پیدا می شود. حال شما تصور کنید تمام اجزای تولید 
پوشاک اعم از طرح، مدل، پارچه و ... در اختیارتان 
است ولی به نخ دوخت دسترسی ندارید!! واردات نخ 
دوخت از کشورهایی مانند ترکیه، هند، چین و ... هم 
برای یک واحد تولیدی گران تمام می شود که در این 
اقلام  از  برخی  واردات  تعرفه  می تواند  دولت  زمینه 
اساسی مانند نخ دوخت پوشاک را صفر اعلام کند 
تا به ایجاد رقابت سالم و رشد صنعت پوشاک منجر 

شود. 

فعالیت  روند  بر  تأثیراتی  چه  کرونا  شیوع 
صنایع پوشاک کشور ) و همچنین دنیا( گذاشته 
است؟و فکر می کنید چه مدت به طول خواهید 
انجامید تا شرایط به حالت عادی گذشته )پیش 

از کرونا( بازگردد؟

گفت وگو با حمید عظیمی- مدیر عامل شرکت میهن پوشان پارس)وان بای وان( و  نایب 
رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع پوشاک ایران
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شیوع کرونا، تمام مردم دنیا را غافلگیر کرد و برندهای 
جبران ناپذیری  آسیب های  متحمل  پوشاک  مطرح 
این  از  هم  ایران  در  پوشاک  تولیدکنندگان  شدند. 
صدمات بی بهره نبودند! به طوری که بازار شب عید 
یعنی اسفند 98را به طور کامل از دست دادند. از 23 
اسفند تمام فروشگاه های پوشاک به دلیل شیوع کرونا 
بسته شدند که این موضوع نقش مهمی در از بین 

رفتن بسیاری از واحدهای تولیدی ایفا کرد.
سال گذشته تمام تولیدکنندگان، پوشاکِ شب عید را 
آماده عرضه به بازار کردند و حتی برخی اواخر بهمن ماه 
و اوایل اسفندماه، به رونمایی از پوشاک تابستانی خود 
پرداختند، با شیوع کرونا و تعطیلی فروشگاه های عرضه 
پوشاک، تولیدکنندگان به اصطلاح آچمز شدند! زیرا 
نمی توانند کالاهای خود را برای فروش در سال آینده 
انبار نمایند و مجبورند آنها را در قالب outlet )خارج از 
فصل( عرضه کنند زیرا برای تحمل هزینه های سربار 

و تداوم تولید، نیازمند فروش محصولات هستند. 
کرونا، ضربه مهلکی به تولیدکنندگان پوشاک وارد 
کرد و به جرئت می توان گفت واحدهای ریسندگی 
و بافندگی با چنین تبعات مخربی روبرو نشدند زیرا 
سیستم تولید آنها مبتنی بر یک روال مشخص و 
به  و  می فروشند  می کنند،  تولید  را  نخ  است،  ثابت 
سود می رسند اما تولیدکننده پوشاک باید به طرح، 
بازار یعنی  و.. در یک  پارچه  نوع  رنگ بندی، مدل، 

شب عید بپردازد که اگر در موعد مقرر موفق به ارائه 
محصولات جدید خود و نمایش در ویترین فروشگاه ها 
جهت خرید مصرف کنندگان نشود ، از بین خواهد رفت. 
به اعتقاد من رستوران داران از کرونا ضربات سنگینی 
خوردند هر چند یک رستوران مواد اولیه مورد نیاز را 
برای یک سال تهیه نمی کند، این موضوع در مورد 
صنعت گردشگری هم مصداق دارد اما معتقدم تأثیر 
تعطیلی فروشگاه های پوشاک به مراتب سخت تر و 
غیرقابل انکار می باشد و بعید می دانم در کوتاه مدت 
بر صنعت  کرونا  از  ناشی  اقتصادی  بتوان خسارات 

پوشاک را جبران کرد. 
در مورد صنعت پوشاک دنیا باید گفت برندهای بزرگ 
اعم از زارا، اچ اند ام و ... ، محصولات خود را برای 
عرضه در ده ها هزار شعبه عرضه می کنند و برای 
عقب نماندن از روند مد، قطعاً تمام کالاهای فروش 
نرفته را جمع آوری و محصولات جدید را جایگزین 
می کنند اما با توجه به سرمایه  گذاری های کلان جهت 
تولید کالاهای مذکور، به شیوه های مختلف آنها را از 
دور خارج می کنند به این ترتیب دوباره قاچاق شکل 
می گیرد. افرادی هستند که جذابیت و سودهای کلان 
قاچاق به اندازه ای برایشان لذت بخش است که حتی 
با دلار 26-27 هزار تومانی نیز حاضرند کانتینرهای 
متعدد انواع پوشاک زنانه، مردانه، بچه گانه، جین و ... 
را کیلویی 2-3 دلار از طریق دوبی و شارجه حمل و 

به بازار ایران سرازیر کنند؛ به این ترتیب تولیدکننده 
می ماند و تبعات کرونا و هجوم پوشاک قاچاق! و فکر 
نمی کنم دیگر مجالی برای نفس کشیدن پیدا کند. 
مانند این که گلوی یک نفر را از روی عمد و با دستان 
خود آن قدر بفشاریم تا توان برای نفس کشیدن نداشته 

باشد. 
برندهای مطرح پوشاک دنیا، دارای منابع مالی کلان 
خود  دولت های  همه جانبه  حمایت  مورد  و  هستند 
قرار می گیرند ، حمایت های واقعی که موجب حفظ 
اشتغال منابع انسانی می شود زیرا صنعت پوشاک در 
زمره صنایع سبز و دوستدار محیط زیست قرار دارد 
و مشکلات زیست محیطی به وجود نمی آورد اما در 
کشور ما متأسفانه چنین رویکرد و توجهی وجود ندارد.  

با توجه به تشدید تحریم ها و افزایش نرخ 
دلار وضعیت واردات مواد اولیه و ماشین آلات 

چگونه است؟
نمی دانم چه واژه ای را برای توصیف تحریم ها به کار 
ببرم! آمریکا و اروپا فقط به دنبال کسب سود و منافع 
خود هستند و انسان ها، هیچ اهمیتی برایشان ندارند. 

در حال حاضر ماشین آلات مدرن خارجی با قیمت های 
فوق العاده بالا در کشور یافت می شود اما انگیزه ای 
برای خرید و راه اندازی آن توسط صنعتگران پوشاک 
دستگاه  یک  واردات  برای  تولیدکننده  ندارد.  وجود 
بازار مصرف  ابتدا به بررسی  ثالث،  از طریق کشور 
می پردازد، زمانی که دردسرهای متعدد و هزینه های 
سنگین واردات دستگاه را پس از حواله پول توسط 
واسطه  و دور زدن تحریم ها، مدنظر قرار می دهد، به 
این نتیجه می رسد که خرید دستگاه با دلار 30 تا 27 
هزار تومانی نیازمند انگیزه  بسیار بالایی است که امروز 

وجود ندارد. 
قصد جسارت یا زیر سوال بردن شخص خاصی را ندارم 
اما معتقدم در دولت موسوم به تدبیر و امید، هیچ گونه 
تدبیر و امیدی نمی بینم. هیچ حمایتی حتی تحت 
دشوارترین شرایط شیوع کرونا از تولیدکننده نمی شود. 
در اوج همه گیری کرونا با تولید گان، ماسک پزشکی 
و ... به کمک هموطنان خود شتافتیم و ولی دریغ که 
حمایتی از جانب دولت صورت نگرفت. همه می دانیم 
تحریم ها مشکلات فراوانی سر راه تولید قرار می دهد 
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اما شاهد مهندسی معکوس بسیاری از دستگاه ها و 
و  متخصصین  توسط  خارجی  مدرن  ماشین آلات 
صنعتگران توانمند ایرانی هستیم هرچند تولیدکننده 
ایرانی هنوز نسبت به کیفیت و عملکرد ماشین آلات 
ماشین آلات  ولی  ندارد  کامل  اعتماد  ایران  ساخت 
دارای تکنولوژی ساده تر مورد استقبال تولیدکنندگان 
داخلی قرار گرفته است. قطعاً نمی توان در مورد ساخت 
ماشین آلات حرفه ای و مدرن چنین صحبتی کرد یا 

انتظاری داشت.

صادرات در شرایط فعلی را مقرون به صرفه یا 
اصولاً  امکان پذیر می دانید؟

و  است  صرفه  به  مقرون  یقین،  صادرات  طور  به 
شاهد فرا رسیدن بهترین زمان برای صادرات هستیم 
اعتبار  امکان گشایش  به کجا؟! وقتی  اما صادرات 
وجود ندارد، می توان توقع صادرات را داشته باشیم؟ 
ارسال کالا به عراق که بسیاری از همکاران و حتی 
معاون اول رئیس جمهور از آن به عنوان صادرات یاد 
می کنند، صادرات محسوب نمی شود و بیشتر شبیه 
ارسال محصول به یکی از استان های ایران است. 
طریق  از  محصول  و  کالا  ارسال  یعنی  صادرات 
گمرکات رسمی و قانونی. نکته بعد این که به عنوان 
توان  و  هستیم  صادرات  خواهان  تولیدکننده،  یک 
صادرات به اسپانیا، فرانسه و آلمان را داریم ولی توسط 
تحت  ایران  اعتباری؟!  گشایش  چه  و  بانک  کدام 
تحریم است و نمی توان صادرات انجام داد. بعضی 
شرکت  تأسیس  پیشنهاد 
تا  می دهند  را  ترکیه  در 
روند صادرات در مجرای 
دیگر انجام شود، ما که 
نیستیم،  بازرگان 
و  تولیدکننده  

صادرکننده ایم و تمرکز و علاقه ما حول محور تولید 
است نه امور بازرگانی و تجاری...  

تحلیل شما از وضعیت قاچاق منسوجات ) نخ، 
پارچه، پوشاک و..( در شرایط فعلی چیست؟ آیا 

کرونا تأثیری در کاهش واردات داشته است؟
کرونا ، تأثیرات بسیاری بر تمام بازارهای جهان گذاشته 
و شاهد بروز اتفاقی هستیم که همه دولت ها و مردم 
درگیر آن هستند، محدود به یک کشور یا منطقه 
جغرافیایی خاص نمی باشد و آینده آن نیز مشخص 

و روشن نیست.  
است.  خانمان سوز  هر شکلی،  و  نوع  هر  از  قاچاق 
به عنوان منبع درآمدهای کلان  را  دولت، گمرکات 
نگاه می کند. مثلًا برای واردات نخ، دولت به دنبال 
کسب سود و منافع برای خودش است و تولیدکننده 
در این میان برای ادامه حیات دست و پا می زند، بدون 
این که مورد توجه و حمایت دولت قرار گیرد. بارها و 
بارها پرسیده ایم که دلار 4200 تومانی به واردات چه 
اقلامی اختصاص پیدا می کند؟ آیا تلفن همراه یک 
کالای اساسی و حیاتی است که ارز 4200 تومانی 
به آن تعلق می گیرد در حالی که بسیاری از مواد اولیه 
صنعتی به دلار دولتی دسترسی ندارند؟ چنین مواردی 

باعث رکود و ایستایی یک کشور می شود.
پوشاک،  نساجی،  صنعت  لکوموتیو  محرک  موتور 
خرده فروشی و مصرف کننده است اگر مردم توان 
خرید پوشاک را نداشته باشند به تدریج ضعف و رکود 

به تمام زنجیره های صنایع نساجی سرایت می کند. 
عنوان  باید  هم  پوشاک  قاچاق  کاهش  زمینه  در 
کنم بخش عمده آن به دلیل بالا بودن نرخ ارز و 
از بین رفتن صرفه اقتصادی قاچاق، کرونا، تلاش  
و  انتظامی  نیروی  پوشاک،  و  نساجی  تشکل های 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز جهت مهار واردات 

غیرقانونی است. 
جمع بندی پایانی

 متأسفانه بسیاری از کشورها و در رأس آن آمریکا، 
و  قاضی  نداشتند.  ما  با  مناسبی  رفتار 
سیاستمدار نیستم که قضاوت یا تحلیلی 
انجام دهم اما تمام انسان هایی 
که در این کره خاکی زندگی 

می کنند، از یکسری حق و حقوق بهره مند هستند 
مثلًا اجازه دارند تفریح کنند، به مسافرت و گردش 
بروند و ... اما کشوری مانند آمریکا این حقوق اولیه 
را از ما سلب کرده است و تمام تلاش خود را برای 
انزوای بیشتر ایران به کار می برد. تمایلی به صحبت 
در مورد انتخابات اخیر آمریکا ندارم به هرحال قوانیم 
باید  رئیس جمهوری  هر  و  است  آمریکا مشخص 
برمبنای اصول مشخصی حرکت کنند و نمی توانند 
از آن تخطی کنند به همین دلیل بعید می دانم تفاوت 
با  بایدن  آقای  سیاست  میان  و چشمگیری  خاص 
سیاست آقای ترامپ باشد و این قبیل مسائل بیشتر 
است. همان طور که رهبر  بازی های سیاسی  شبیه 
معظم انقلاب و رئیس جمهور اعلام کرده اند به هر 
طریقی که به نفع مردم ایران باشد، یک دقیقه هم 

برای مذاکره کوتاهی نخواهیم کرد.
ایران، کشوری بزرگ و پهناور با مردمان نجیب و 
مردم  این  قدردان  دولتمردان  امیدوارم  است ؛  فهیم 
باشند که در تمام زمینه ها به کمک همدیگر می شتابند 
کما این که در کشور با کمبود ماسک روبرو نیستیم 
برای عرضه  و حتی در سوپرمارکت ها هم ماسک 
وجود دارد که قطعاً 80 درصد آنها استاندارد است. 
یکی از کسانی که برای تأمین ماسک مورد نیاز مردم 
به کمک کادر درمان و دولت شتافت، تولیدکنندگان 
پوشاک بودند و ای کاش دولت این موضوع را به 

فراموشی نسپارد. 


